
P R O T O K Ó Ł  Nr V/14
z obrad V sesji Rady Gminy Lubasz

odbytej w dniu   30 grudnia 2014 roku godz. 14.00
Obradom przewodniczyła Pani Żaneta Andrzejewska – Przewodnicząca Rady Gminy Lubasz. Sesja
odbywała w sali sesyjnej Urzędu Gminy w Lubaszu.
W sesji wzięli udział radni, sołtysi  i zaproszeni goście wg załączonej listy obecności.
Proponowany porządek obrad:
1.Sprawy regulaminowe:
   a/otwarcie, stwierdzenie qorum i wybór sekretarza obrad,

   b/przedstawienie porządku obrad,

   c/informacja Wójta o działaniach między sesjami

2.Przedstawienie informacji o stanie majątkowym Gminy Lubasz

3.Podjęcie uchwał w sprawie
3.1. zatwierdzenia taryf za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i zbiorowe odprowadzenie 

ścieków na terenie gminy Lubasz na rok 2015

3.2.zmian w Gminnym Programie Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych

na 2014 rok

3.3.zmiany uchwały XXXVI/373/14 z dnia 07 listopada 2014 roku  w sprawie zaciągnięcia 

kredytu

3.4.zmian w budżecie 2014 roku

3.5.zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej na lata 2014 – 2025

4.Interpelacje i zapytania radnych.

5.Wolne wnioski i informacje.

6.Zakończenie obrad

Ad.  1a   Przewodnicząca  RG na  podstawie  art.  20  ust.  1  ustawy  z  dnia  08  marca  1990  roku

o samorządzie gminnym  otworzyła  V  sesję VII kadencji Rady Gminy Lubasz. Stwierdziła, że  na

podstawie listy obecności na 15 radnych ustawowego składu obecnych jest 13 radnych  i  Rada jest

władna do podejmowania prawomocnych uchwał.

Na Sekretarza obrad zaproponowała  kolejną radną  z  listy  obecności  Panią  Magdalenę Janc -

Węglewską,   która wyraziła zgodę, aby być sekretarzem obrad.

W wyniku  jednomyślnego głosowania Sekretarzem obrad została wybrana  Pani Magdalena Janc -

Węglewska.

Ad.1b   przedstawienie porządku obrad,

Przewodnicząca stwierdziła, że porządek obrad został radnym doręczony. Jeżeli radni mają jakieś

uwagi to oczekuje na propozycje.

Uwag ani innych propozycji nie zgłoszono.  

Ad. 1 c.   informacja Wójta o działaniach między sesjami
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Zabierając głos Wójt Gminy Lubasz Marcin Filoda powiedział: Informacje, które Państwu przekażę

to pierwsze od objęcia przeze mnie  urzędu Wójta Gminy tj od 05 grudnia tego roku. Okres ten

poświęciłem  głównie  na  zapoznanie  się  ze  stanem  gminy.  Nie  ma  jednak  próżni  

w  działaniach  gminy  i  podjąłem  bieżącą  pracę  z  kierownikami   jednostek  organizacyjnych

 i pracownikami Urzędu Gminy. I tutaj bardzo serdecznie chciałbym podziękować Pani Sekretarz,

Pani Skarbnik i wszystkim pracownikom za  miłe i serdeczne przyjęcie  mnie tutaj w urzędzie –

dziękuję bardzo.  W tym okresie zajmowałem się istotnymi dla gminy następującymi  sprawami:

1)ogłosiłem przetarg na odbiór i zagospodarowanie odpadów komunalnych oraz selektywną zbiórkę

odpadów.  Jest  to jedno z nowszych zadań gminy  realizowane od połowy  2013 roku,  czyli  od

momentu kiedy weszła w życie tzw. ustawa śmieciowa. Mimo, że Gmina Lubasz utworzyła swoją

spółkę wg prawa handlowego pod nazwą: Gminny Zakład Komunalny w Lubaszu powierzając jej

w  imieniu  gminy  zadań  min.  z  zakresu  utrzymania  porządku  w  gminie,  to  zgodnie  z  ustawą

o utrzymaniu porządku i czystości w gminach muszą one ogłaszać konkursy na zadania  i wyłaniać

wykonawców w drodze przetargu nieograniczonego (myśleliśmy,  że  uda się  w tym roku nieco

inaczej bo takie były tutaj głosy z Warszawy, ale te sprawy poszły w innym kierunku i  musiało się

to odbyć na zasadach przetargu nieograniczonego) Gmina I przetarg na odbiór odpadów od naszych

mieszkańców ogłosiła  na początku grudnia.  Wpłynęła  w odpowiedzi 1 oferta   i  była  to  oferta

naszej  Spółki.  Niestety,  jej  wartość  przekroczyła  nasze  możliwości  –  budżetu gminy  określone

w  projekcie  budżetu  na  rok  2015,  dlatego  na  wniosek  Komisji  przetargowej   przetarg  został

unieważniony. Jednocześnie natychmiast ogłosiłem II postępowanie przetargowe. W tym przetargu

wpłynęła również 1 oferta i też od naszej Spółki.  Pierwsza oferta była na wysokość  960.900 zł,

a  druga  931.500  zł,  czyli  blisko  30  tys.  mniej  (a  w  budżecie  właśnie  taką  kwotę  mieliśmy

zabezpieczoną)  Stąd  też  możliwe  stało  się  rozstrzygnięcie  przetargu   i   podpisanie  umowy

z  Gminnym Zakładem Komunalnym  Spółka  z  o.o.  w  Lubaszu.  (  tutaj  -   były  już  pytania  na

poprzedniej sesji - wyjaśniam, że dojdzie do podpisania umowy pomiędzy gminą a naszą spółką i to

ona w przyszłym roku będzie odbierać odpady)

2)Doszło do podpisania aktu notarialnego zwiększającego kapitał zakładowy  Spółki z o.o Gminny

Zakład  Komunalny  w  Lubaszu.  Pamiętamy  jak  w  maju  2014  roku  Rada  Gminy  poprzedniej

kadencji   podjęła  uchwałę  zwiększającą  wartość  kapitału  zakładowego   o  kwotę  88,5  tys  zł.

Zwiększenie to wymaga podpisania aktu notarialnego kapitału u notariusza. Mogło się to odbyć

dopiero  teraz,  ponieważ  wcześniej  trwało  postępowanie  w  sprawie  obniżenia   kapitału

zakładowego,  ale  wniesionego  aportem  do  spółki.    Musimy   pamiętać,  że  na  początku

przekazaliśmy 100 tys zł, małe dofinansowania były po drodze, ale to tylko na wyrównanie kapitału

i  kapitał  rzeczowy,  który  został  wniesiony   aportem,  czyli  całość  sieci  wodociągowej

i kanalizacyjnej.  Oczywiście ta sieć, którą mogliśmy przekazać, a po drodze jest jeszcze sieć, którą

2



do tej pory  rozbudowaliśmy i rozbudowywać będziemy i to jest w posiadaniu  Gminy Lubasz i za

użytkowanie  płaci nam spółka. Obniżenie to było to konieczne ze względu na to, że część majątku

wniesiona  pierwotnie w postaci wybudowanej sieci wodno – kanalizacyjnej, od której gmina nie

odzyskała  podatku  VAT  określona  została  łącznie  z  odpisami  amortyzacyjnymi.  Jest  to  błąd

formalny  bo  zgodnie  z  przepisami  finansowymi  wartość  przekazywanego  majątku  musi  być

wartością netto, czyli po obniżeniu amortyzacji. Obniżenie tego majątku wymaga skomplikowanej

procedury  określonej  w  kodeksie  spółek  handlowych.  Łączna  wartość  rzeczowego  majątku

trwałego  przekazanego  do  spółki  wynosi  4.103.601,01  i  finansowego  w wysokości  188.398,99

i dzieli się na 8 584 udziałów  po 500 zł każdy udział.

3)Następnie  rozstrzygnęliśmy  sprawy  monitoringu  działań  dotyczących  rekultywacji  Jeziora

Dużego  w  Lubaszu.  W roku  2012   Gmina  Lubasz   realizowała  projekt  rekultywacji  Jeziora

z udziałem środków unijnych – programu operacyjnego PO Ryby  poprzez Lokalna Grupę Rybacką

Warta – Noteć w Wronkach, w której Gmina Lubasz jest członkiem. Projekt został zakończony, ale

wymaga  monitoringu  wskaźników.  Do  tej  pory   zajmowała  się  tym  firma  AERATOR  prof.

Stanisława  Podsiadłowskiego,  który   posiada  patent  na  wykonanie  rekultywacji  metodą

pulweryzacji. Tę metodę zastosowano w naszym jeziorze.  Problem polegał na tym, że zdaniem

profesora  wykonał  on  zabiegi  takie  jak  monitoring  i  inne  zabiegi  poprawiające  jakość  wody

w jeziorze w 2014 roku,  ale nie podpisał z gminą żadnej umowy.  Nie ma śladów prowadzenia

monitoringu  wskaźników,  stąd  też  musiało  dojść  do  spotkania  pomiędzy  mną,  a  profesorem

w Urzędzie Gminy. Tutaj przeprowadziliśmy rozmowę (nie ma śladów żadnych umów, żadnych

zleceń).  Założony  koszt,  oszacowany  do  tej  pory  -   za   to  co  profesor  zrobił,  czyli  badania

wskaźników – ten koszt miał wynieść 45 tys zł. Po negocjacjach ustalono,  że to co zrobił do tej

pory  (45  tys)  i  to  co  zrobi  inaktywację  fosforu  kwotę  oraz  przyciągnięcie  bliżej  aeratora

i zabezpieczenie go  na zimę oraz jego przegląd łącznie po negocjacjach udało się ustalić na kwotę

20 do 25 tys zł, czyli bardzo duża oszczędność. Na ten cel w roku bieżącym mieliśmy zaplanowane

50 tys,    a wykorzystamy  tylko 10 tys .

4)Doszło  do  spotkania  z  przedstawicielem   firmy  ENEOS w sprawie  umowy  na  konserwację

oświetlenia ulicznego na 2015 rok. Oświetlenie uliczne jest zadaniem własnym gminy.  Majątek,

dzięki  któremu  można  to  zadanie  realizować,  jest  własnością  gminy  na  mocy  porozumienia

przekazanego na rzecz właśnie tego przedsiębiorstwa. Corocznie jednak, aby urządzenia należycie

funkcjonowały podpisana jest umowa z jej właścicielem, na tzw. konserwację, czyli my najpierw

musieliśmy wybudować, później za darmo przekazać i teraz co roku musimy tej firmie płacić za

konserwację.  Sytuacja  jest  nieco  kuriozalna,  bo  gmina  nie  jest  właścicielem tego  majątku,  ale

w  związku  z  przypisaniem  jej  tych  zadań   musi  płacić  za  funkcjonowanie  urządzeń.  Gmina

wielokrotnie  próbowała  zmienić  ten  stan  rzeczy,  ale  bezskutecznie.  Propozycja  przedstawiciela
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firmy energetycznej przedstawiona  podczas spotkania ostatecznie  obejmuje  wzrost na poziomie

3,  63  %   w  stosunku  do  cen  obowiązujących.  Natomiast  jest  to  spory  ukłon  firmy  ENEOS

w stosunku do nas, bo na początku był to wzrost cen o około 20 %.

5)Poprosiłem dyrektorów placówek oświatowych  i  w okresie  przedświątecznym spotkałem się

z  nimi,  aby  złożyć  im  życzenia  świąteczne  oraz  aby  przedstawić  im  w  skrócie  moją  wizję

funkcjonowania  oświaty.   Poprosiłem przede wszystkim dyrektorów, aby współpracowali  między

sobą i to zarówno pod względem kadrowo  - osobowym  jak i w procesie dokształcania  kadry, tak

by  perspektywicznie zarządzać placówkami oświatowymi w gminie. Poprosiłem o współpracę,  

a nie konkurencję.  Przedstawiłem również,  że na przełomie miesiąca lutego i  marca przyszłego

roku  wydam  zarządzenie  określające  wytyczne  do  opracowania  arkuszy  organizacyjnych  szkół

 i przedszkola na rok 2015/2016

6)Wziąłem udział  w  Zjeździe  Wójtów  i  Burmistrzów   Wielkopolski.  Odbyło  się  to  w  Hotelu

„Delicjusz” w Rosnówku. Było to pierwsze spotkanie po wyborach, pierwszy zjazd  klubu wójtów

i burmistrzów zrzeszonych w Wielkopolskim Ośrodku Dokształcania i Studiów Samorządowych

w Poznaniu. Punktem kulminacyjnym oprócz zaprezentowania się nowych włodarzy gmin i miast

było spotkanie z Wojewodą Wielkopolskim oraz Marszałkiem Województwa (Ciekawostka - był

jeden z wójtów, który przyjechał był w wieku 25 lat, świeżo po studiach. Proszę Państwa, upłynęło

mi już od tego czasu trochę lat, więc nie jestem, najmłodszy, ani też nie jestem w czołówce tych

najmłodszych)

7)Dokonaliśmy wspólnie otwarcia przed urzędem  Żłóbka Bożonarodzeniowego. Tradycyjne przed

świętami Bożego Narodzenia przed Urzędem Gminy ustawiony jest Żłóbek  Bożonarodzeniowy.

Jest  to  pomysł  naszego  krajana  ks.  prof.  Broniewskiego.  Żłóbek  ekologiczny  z  motywem

przewodnim „w drodze” Jest on bowiem ustawiany w miejscach  takich jak lotniska, miasta i drogi.

Twórcą tego,  na naszym terenie jest Pan Kazimierz Dymek, za co mu serdecznie dziękuję

8)Brałem udział w wielu spotkaniach opłatkowych. Bardzo cieszy,  że podtrzymujemy i chcemy

podtrzymywać tą  tradycję   i  coraz więcej  wsi  uczestniczy  w tej  tradycji  organizując spotkania

wigilijne czy opłatkowe. W tym roku brałem udział w  tych wydarzeniach, w takich wsiach jak

Krucz,  Prusinowo,  Sławno,  Kamionka,   Dębe,  Kruteczek.  Brałem również  udział  w  spotkaniu

z Zarządem OSP, ze Stowarzyszeniem „Serce Dziecka”.  Tradycyjnie też Gminny Ośrodek Pomocy

Społecznej  organizował wigilię dla samotnych  Tym razem miejscem spotkania była restauracja

PORTUS. Podzieliliśmy się opłatkiem  i złożyliśmy sobie nawzajem  życzenia.  Bardzo serdecznie

dziękuję i gratuluję tym lokalnym liderom,  którzy tą tradycję łamania się opłatkiem i wigilijnej

wieczerzy kultywują i tradycję  podtrzymują  

9)Inną tradycją są  jasełka przygotowywane przez dzieci i młodzież ze szkół.   Braliśmy udział

w tych wydarzeniach zorganizowanych przez szkołę w Lubaszu, Jędrzejewie i Kruczu. Edukacja
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Lubasz zorganizowała piękny Koncert kolęd i pastorałek.

10)Kolędowaliśmy też wspólnie z Towarzystwem SŁONECZKO z Lubasza, a w niedzielę byliśmy

na pięknym Koncercie  kolęd i  pastorałek zorganizowanym przez  Pana  Tomasza Zagórskiego,

który odbył się w naszym sanktuarium. Sponsorem głównym koncertu była  Firma PLASTMET,

która w tym roku obchodzi swoje 25 lecie powstania. Z tej okazji wszyscy  uczestnicy otrzymali

płytę z kolędami wykonanymi  przez Tomasza Zagórskiego.

11) Z  innych  wydarzeń   o  nieco  innym  charakterze   zorganizowanym  w  okresie

bożonarodzeniowym był turniej oldbojów w piłce nożnej  w Czarnkowie, który przypieczętował

zwycięstwo  Gminy Lubasz  w powiatowej rywalizacji gmin w 2014 roku. Z tego miejsca pragnę

podziękować i pogratulować Panom Marianowi Mirkowi i Andrzejowi  Macyszynowi. Na temat

Pana  Mirka nie ma co się wypowiadać  - to człowiek „instytucja” jeżeli chodzi o funkcjonowanie

LZS i nie tylko, on tym żyje.  Jeżeli o coś pytam to odpowiada i opowiada tylko na temat sportu

Pan  Andrzej wypowiedział  się tylko, że ten ostatni pojedynek to była bitwa.  Cieszę się że jest

dzisiaj  z nami cały i zdrowy. Bardzo serdecznie dziękuję  i gratuluję.  

Na zakończenie, korzystając z okazji Wójt Gminy złożył wszystkim życzenia noworoczne po czym

wraz  z  Panią   Sekretarz  wręczył  Marianowi  Mirkowi  i  Andrzejowi  Macyszynowi  kwiaty

i upominki, a pozostali na sali nagrodzili w/w gromkimi brawami.

Ad. 2. p  rzedstawienie informacji o stanie majątkowym Gminy Lubasz

Informację o stanie mienia Gminy Lubasz omówiła Sekretarz Gminy Grażyna Graj. Stwierdziła, że

na  temat  naszej  gminy  można  mówić  dużo.  Raport,  który  otrzymali  radni  i  który  będzie  do

dyspozycji  wszystkich  na  stanowisku  Pani  Sekretarz  oraz  pojawi  się  na  stronie  internetowej  -

informuje czym właściwie gmina jest. Jaka jest jej sytuacja finansowa, jaka jest sytuacja związana

ze  środowiskiem naturalnym,  historia  gminy  oraz  to  czy  się  starzejemy,  czy  nas  ubywa,   czy

przybywa.  Trzeba się cieszyć, że od wielu wielu lat jest liczba mieszkańców wzrasta co oznacza, że

kondycja  naszych  mieszkańców  jest  dobra.  Mamy  dodatni  przyrost  naturalny,  mamy  więcej

narodzin niż zgonów i dodatnią migrację tzn. że więcej osób przybywa do naszej gminy, a mniej się

z  niej  wyprowadza.   Jest  to  tendencja,  która  utrzymuje  się  od  wielu  lat.  O historii  warto  jest

wspomnieć kilka słów bo jest bardzo ważna. Niemniej jednak w sytuacji kiedy mamy oceniać stan

gminy nie jest ona rzeczą najważniejszą. Nie jesteśmy młodą gminą. Jesteśmy gminą historyczną,

której historia swój ślad na stałe pozostawiła w prawie każdej miejscowości. Pisana historia Gminy

Lubasz rozpoczyna się od wieku XIII, gdzie zapisano pierwsze wzmianki o takich miejscowościach

jak  Dębe,  Sławno,  Krucz,  Bzowo,  Prusinowo,  Stajkowo,  Lubasz  tzn.,  że  miejscowości  Gmina

Lubasz w znacznym stopniu są historyczne. Państwo na pewno znacie te miejscowości,  w których

w różnym stopniu zachowały się  ślady historii. To są pałace, które zachowały się w różnym stanie.

Historia  naszej  gminy  jest  historią  bogatą.  Przez  cały  okres  dziejowy  byliśmy  aktywnymi
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mieszkańcami.  Teraz  tez  jesteśmy  aktywni,  ale  nasi  przodkowie  wykazywali  się  wyjątkową

aktywnością. Myślę tu chociażby o Powstaniu Wielkopolskim, działaczu Raczyńskim czy też ppłk

Orłowskim, którzy byli liderami tego okresu. W okresie II wojny światowej, w pamięć wpisany jest

przede wszystkim zrzut spadochronowy pod Sokołowem i wspomnieć tu należy o rodzinie Państwa

Furmanów.  O  charakterze  naszej  gminy  przesadzają  warunki  naturalne,  w  jakie  jest  gmina

obdarzona. 47%   terenu naszej gminy, która wynosi 167 km2 stanowią lasy.  Prawie tyle samo

użytki rolne.  W związku z tym charakter gminy jest rolniczo – leśny. Ze struktury gospodarstw

rolnych wynika, że znaczną część stanowią już duże gospodarstwa rolne, które zarządzają ponad

6 tys hektarów , a jest ich ponad 100.   Widać już to przeobrażenie małych gospodarstw w duże.

Tylko duże gospodarstwa, w dzisiejszej rzeczywistości  maja racje bytu bo gwarantują możliwość

utrzymania  się  z  produkcji  rolniczej  .  Wszyscy,  którzy  posiadają  małe  gospodarstwa,  muszą

poszukiwać dodatkowej pracy poza rolnictwem.  Największym pracodawca w naszej gminie jest

szkolnictwo  (biorąc  pod  uwagę  sprawę  globalnie),  gdzie  zatrudnionych  jest  około  140  osób.

Kolejna  firma   PLASTMET  zatrudnia  około  130  sposób,  Piekarnia  SENDAL  około  100

i   wszystkie  pozostałe  jednostki  samorządowe  51  osób.   Stąd  widać,  że  ta  administracja

samorządowa  jest  największym pracodawca  na  naszym terenie,  dlatego  że  zarówno szkoły  jak

i pozostałe jednostki finansowane są z budżetu gminy. Na naszym terenie są dwa jeziora  Kruteczku

i w Lubaszu, gdzie rozwinął się jeden ośrodek wypoczynkowy i powstał drugi – PORTUS.  Mamy

26 pomników przyrody,   mamy użytki  ekologiczne,  tereny  chronione.  Nasza gmina  objęta  jest

terenem chronionym NATURA 2000 i są to sołectwa: Kruteczek, Krucz, Antoniewo, część sołectwa

Nowina i bardzo mała część Stajkowa.  Następnie Sekretarz zaznaczyła, że na komisjach bardzo

dużo mówiła o kondycji finansowej gminy bo to bardzo ważna sprawa. Żeby móc wypełniać swoje

ustawowe  obowiązki  gmina  musi  posiadać  środki  finansowe  i  takimi  dysponuje.  Gmina

samodzielnie  ustala  podatki  i  opłaty  lokalne  i  trzeba  zaznaczyć,  że  sukcesywnie  one  rosną  w

znacznej mierze za sprawa wprowadzenia nowych opłat. Chodzi tu o tzw. opłatę śmieciową, która

stanowi dochód gminy, a pojawiła się od 01 lipca 2013 roku. W tej chwili obowiązują stawki za

gospodarowanie odpadami komunalnymi w wysokości  8 zł od osoby miesięcznie dla odpadów

segregowanych  i  12  zł  miesięcznie  od  osoby  dla  odpadów  niesegregowanych.  Tak  naprawdę

z liczby mieszkańców ponad 7 tys.  objętych tą opłatą jest ponad 6 tys. osób.  Z tego wynika, że

ponad tysiąc  osób migruje   i  są  to  osoby,  które  wyjechały  za  granicę,  a  są  na naszym terenie

zameldowani,  są  to  studenci  i  uczniowie,  którzy  uczą  się  poza  gminą  i  tam  zamieszkują.

Prowadzimy cały czas postępowania w celu wyjaśnienia różnic i trzeba podkreślić, że mieszkańcy

systematycznie zmieniają deklaracje. Jesteśmy zadowoleni z wpływów  z tytułu opłaty śmieciowej,

dlatego że na kwotę 805.448 zaległości jest tylko 7 tys. Niepokojące jest jednak, że zaległości te

wzrastają.  Do  niedawna  stanowiły  4,56%  do  przypisu,  a  teraz  5,1%.   Kolejnym  składnikiem
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dochodu  gminy  jest  udział  w  podatku  dochodowym  od  osób  fizycznych,  przekazywany  przez

Ministerstwo Finansów  i od osób prawnych, przekazywany przez urzędy skarbowe. Szacujemy, że

wpływy te w roku bieżącym wyniosą 3 mln 300 tys. podczas gdy w roku 2011 wynosił 2 mln 566

tys. zł. Dochody z majątku gminy również rosną pomimo że w strukturze tych dochodów zauważyć

należy  malejące dochody  z  tytułu sprzedaży.  Jest  to  sprawa oczywista  bo dwa razy  nie  da  się

sprzedać  tej  samej  nieruchomości  chociaż  w  naszej  gminie  raz  do  takiego  przypadku  doszło.

Chodziło o nieruchomość, którą odzyskaliśmy na drodze postępowania sądowego ponieważ spółka

warszawska,  która  działki  kupiła  nie  płaciła  podatku.  Wzrastające  dochody  z  majątku  dotyczą

zatem dzierżaw i najmu składników majątkowych gminy i głównie w kwocie 933 tys. są to dochody

z  tytułu  dzierżawy  urządzeń  wodno  –  kanalizacyjnych,  którą  płaci  spółka  Gminny  Zakład

Komunalny na rzecz budżetu gminy.   Nie należy tutaj pomijać bardzo dużego wpływu do budżetu

z dotacji celowych, aczkolwiek dotacje celowe w 2011 roku stanowiły 10 mln 735 tys zł, a w roku

2014 tylko ponad 5 mln zł czyli o połowę mniej. Trzeba tu zaznaczyć, że lata 2011,12 i 13 to okres

w  którym  realizowaliśmy  zadania   ze  środków  unijnych,  szczególnie  chodzi  tu  o  inwestycje

kanalizacyjne  w  ramach  projektu  Ochrona  wód  zlewni  Noteć  realizowanych  przy  wsparciu

Wielkopolskiego Regionalnego  Programu Operacyjnego. To, że nie aplikuje się środków, a raczej

jest   niemożliwe   ich pozyskanie  powoduje,  że  dochody  gminy   2014 roku  w porównaniu  do

2011 są dużo mniejsze – w 2011 roku ponad 27 mln a rok 2014 sadzimy, że zamknie się kwota

ponad 24 mln.  Bardzo dużą pozycje w budżecie gminy stanowią subwencje, które dzielą się na

subwencję ogólna – oświatową i wyrównawczą oraz subwencję celową.  Subwencja oświatowa jest

malejąca i tak w 2011 roku wyniosła ona  ponad 7 mln 850 tys.  a w 2014 roku szacowana jest na

ponad 6 mln 780 tys. Można było to przewidzieć, bo subwencja oświatowa  uzależniona jest od

liczby dzieci w naszych szkołach, a wiadomo, że liczba dzieci spadała. Trzeba jednak podkreślić że

wzrasta subwencja wyrównawcza  i tak z poziomu prawie 2mln 850 tys do prawie 3mln 390 tys zł.

W 2011 roku suma wszystkich subwencji do dochodów gminy stanowiła 39,4%, a w roku bieżącym

42,19  %,  a  to  też  spowodowane  jest  tym,  że  globalnie  w  roku  2014  budżet  jest  mniejszy.

Przejdźmy  teraz  do  wydatków,  które  podzielić  można  na  bieżące  i  majątkowe  (inwestycyjne)

Zaznaczyć należy, że struktura ta ma bezpośredni wpływ na  ustalenie indywidualnego wskaźnika

zadłużenia,  dlatego  tak  ważną  rolą  jest,  by   na  wydatki   bieżące  przeznaczać  mniejszą  część,

a  znaczną część na  inwestycyjne. W naszym budżecie niestety jest inaczej. O ile w 2011 roku

przeznaczyliśmy na inwestycje 11 mln 295 tys. to w 2014 roku tylko milion 14 tys. Natomiast o ile

wydatki bieżące w 2011 roku wynosiły  prawie 18 i pół mln (stanowiły 62,04%) to w 2014 roku

szacowane są na ponad 23 mln 355 tys (stanowią prawie 96% ogólnego dochodu)  Należy uczynić

wszystko,  by  relacja  ta  uległa  jak  najszybciej  zmianie,  dlatego  że  do  roku  2013 gmina  mogła

dokonywać spłaty  zadłużenia  do 15% dochodów budżetu własnych.  Od 2013 roku  obowiązuje
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indywidualny wskaźnik zadłużenia, który obliczany jest na podstawie wzoru, a na który wpływ na

struktura  wydatków. Wskaźnik,  który  wynosił  15% to  w skali  dochodów gminy  dość  pokaźna

kwota,  ale  przy  zmianie kiedy wynosi 6% to już duża różnica.  Dla Państwa, którzy nie po raz

pierwszy są na tej sali to sytuacja znana, bo niejednokrotnie z Panią Skarbnik o tym mówiłyśmy.

Problem związany z zadłużeniem, które na koniec 2014 roku wyniesie 11 mln 900 tys 789, 63 nie

jest  problemem.  Problemem  jest  spłacić  to  zadłużenie.  Już  w  roku  2013  po  raz  pierwszy

negocjowaliśmy spłatę zadłużenia pod kątem spłat rat kredytów. Okazało się to niewystarczającym

zabiegiem i w 2014 roku ponownie zmienialiśmy umowy kredytowe  i trzeba przyznać, że spłata

kredytu w wysokości 1 tys zł na budżet ponad 20-sto mln to jest śmiech, a takie raty kredytu my

możemy jedynie spłacać. Najgorszy pod tym  względem jest rok 2016, gdzie miejmy nadzieję,  że

dochody budżetu poprawią się  na tyle,  że pozwolą nam na spłatę  rat  kredytów i  pożyczek, bo

o następnej renegocjacji umów nie ma o czym mówić. Zaciągając kredyt w roku 2014 mamy już

ustaloną karencję tzn. że mamy takie zamknięte koło, ponieważ nawet nie spłacając rat kredytu

spłacamy odsetki, z których żaden bank nie zrezygnuje. Mam tu apel przede wszystkim do Państwa

radnych,  przy  ustalaniu budżetu na 2015 rok,   proszę mieć na względzie  proporcje wydatków

bieżących  do  wydatków  inwestycyjnych.   Jeżeli  chodzi  o  strukturę  wydatków  bieżących  to

największą pozycję stanowią tutaj koszty związane z oświatą i wychowaniem. Trzeba powiedzieć,

że na przestrzeni lat  2011-2014 koszty te wzrosły z poziomu 8.684.976 zł do 9.865.004 zł. Dalej

ochrona  zdrowia  i  pomoc  z  3.360.575  do  3.599.608,  gdzie  pomimo  wzrostu  znaczna  część

wydatków realizowana jest z dotacji celowych. W roku bieżącym nie udało się zrealizować w pełni

dotacji  celowej  chociaż  plan  po  stronie  dochodowej  zrealizowano  w  pełni.  Kultura  i  ochrona

dziedzictwa to kolejny dział, w którym również wzrosły wydatki  z 1 mln prawie 206 tys. do 1 mln

prawie 556 tys., administracja publiczna z 2.318.222 zł do 3.243.230 zł. Wzrost wydatków należy

stwierdzić  w  dziale  transportu  i   rolnictwa.  Podobnie  w  dziale   gospodarki  mieszkaniowej,

gospodarce komunalnej i ochronie środowiska, gdzie jest  ten wzrost największy globalnie bowiem

z kwoty niecałych 478 tys do kwoty 2 mln 389 tys.  Struktura pokazuje, gdzie nasze pieniądze,

w jakich działach są ulokowane.   

Do przedstawionego raportu pytań ani uwag nie zgłoszono

Ad.3Podjęcie uchwał w sprawie:

Ad.3  .1.zatwierdzenia taryf za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i zbiorowe odprowadzenie ścieków

na terenie gminy Lubasz na rok 2015

Projekt uchwały przedstawiła i omówiła Sekretarz Gminy.  Podstawą do zatwierdzenia wysokości

opłat (taryf) jest przedstawiony przez Gminny Zakład Komunalny w Lubaszu sp. z o.o. w Lubaszu

projekt  taryf  za  dostarczanie  wody  i  odprowadzanie  ścieków, który  spółka  złożyła  w terminie.
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Przedłożony  projekt  wniosku  o  zatwierdzenie  taryf  za  dostarczanie  wody  bez  podziału  na

poszczególne grupy odbiorców zakłada wzrost stawki netto za dostarczanie wody o 5% w stosunku

do roku 2014 oraz wzrost miesięcznej opłaty abonamentowej także o 5% .

Z przedłożonego wniosku wynika, że koszt wyprodukowania wody w 2015 roku wyniesie  956, 760

zł. Spółka sprzeda zaś 245 tys m3 wody co oznacza, że 1m3 kosztuje  3,91 zł netto (brutto 4,22

zł/m3).  My  natomiast  chcemy  by  nasi  mieszkańcy  ponosili  odpłatność   zwiększoną  o  5%

w stosunku do roku 2014, czyli 3,33 zł/m3. Oznacza to, że  Gmina Lubasz będzie musiała dopłacić

do  każdego  dostarczonego  1  m³  wody  0,58  zł.   Opłata  abonamentowa  wynosić  będzie

2,10  zł/ miesiąc netto.

Koszt oczyszczenia ścieków kształtować się będzie na poziomie 1.085 tys zł. Spółka odbierze od

mieszkańców  125  tys  m3  ścieków  co  oznacza,  że  koszt  oczyszczenia  1m3  wyniesie  8,68  zł.

Proponuje  się  również   wzrost  stawek netto  o  5%  za  oczyszczenie  1m3  ścieków płynących

kanalizację sanitarną tj. 4,47 zło m3 dla dostawców indywidualnych i 6,06 zł/m3 dla pozostałych

dostawców.  Oznacza to, że Gmina Lubasz musi uzupełnić powstałą różnicę tj.  3,95 zł od  1m3

ścieków dostarczonych poprzez system kanalizacji  oraz 8,68zł /m3 ścieków dowożonych wozami

asenizacyjnymi bowiem zaproponowana stawka w wysokości 1 zł/m3 dla ścieków,  dowożonych

nie została na Komisjach przez radnych przyjęta.

Następnie Sekretarz Gminy projekt uchwały odczytała.

Marek Zieliński  powiedział, że  podwyżka  stawki o5% za wodę i ścieki  jest zbyt duża. Wzrost

jego  zdaniem winien być  ustalony  tylko o % inflacji.  W związku z  tym,  że  zgłoszony  w tym

temacie  wniosek na komisjach nie  został  przez radnych przyjęty,  on w trakcie  głosowania  nad

uchwałą wstrzyma się od głosu.

Józef Cichorek powiedział, że będzie głosował za zaproponowanymi stawkami. Uważa jednak, że

należy przyjrzeć się Spółce Gminnemu Zakładowi Komunalnemu, ponieważ woda w poprzedniej

naszej spółce jest dużo tańsza i nie będzie wspominał  już nawet o Połajewie, gdzie  woda kosztuje

2,30, a  u nas 3,31.  Połajewo nie dopłaca nic, a my jeszcze dokładamy z budżetu. Woda i ścieki

u  nas  są  bardzo  drogie  i  trzeba  się  temu  przyjrzeć,  bo  papier  wszystko  przyjmie,  a  to  trzeba

sprawdzić i prosi,  by to uczynić w 2015 roku.  

Paweł Strawa – z uchwały wykreśliliśmy punkt dotyczący ustalenie stawki za oczyszczanie ścieków

dowożonych. Osobiście byłem i jestem   za tym, by ścieków  tych nie zwalniać z opłaty, ponieważ

jest to tylko odroczenie w czasie. To nikogo nie ominie -  1 lub 2 zł. Nie uciekniemy od opłat

środowiskowych.  Myślę,  że  w  przyszłości  będziemy  płacić  za  przysłowiowe powietrze.  Ścieki

dowożone muszą kosztować i zdaję sobie sprawę, że się tutaj narażam sołtysom i mieszkańcom,
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bo koszty  dowozu są wysokie  i  to  przede wszystkim boli,  a nie  same opłaty.  Niemniej jednak

trzeba będzie się nad tym pochylić.

Józef Cichorek  - jeżeli chcemy tak robić jak mówi mój przedmówca to proszę - będziemy płacić za

ścieki  dowożone,  ale  gmina  niech  płaci  za  dowóz  bo  ci  co  mają  kanalizację  to  gmina  im

wybudowała. Dowóz jest bardzo drogi zwłaszcza dla tych mieszkańców z odległych miejscowości.

Sekretarz Gminy – Państwo kalkulujecie tylko (bo również jestem podłączona do kanalizacji ) to

jakie koszty ponoszą mieszkańcy (podłączeni do systemu kanalizacji sanitarnej ) w tej  chwili.  Jako

mieszkańcy  ponosiliśmy  koszty  udziału  w  społecznych  komitetach  budowy  kanalizacji

w  wysokości  600  zł.  Nadto  musieliśmy  wykonać  przyłącze  kanalizacyjne,  które  w  przypadku

mieszkańców  Osiedla  Górczyn  (gdzie  kanalizacja  jest  ułożona  bardzo  głęboko)  były  bardzo

wysokie, dlatego niektórzy jeszcze się nie podłączyli. Zgadzam się,  że podłączenie do kanalizacji

to luksus bo nie trzeba się martwić, że szambo wybije, ale trzeba pamiętać, że to co płacimy to nie

są wszystkie koszty. Aby z luksusu korzystać musieliśmy wyłożyć własne środki finansowe.  

Po dyskusji przystąpiono do głosowania.

Głosowanie

Za - 8                Przeciw -  1         Wstrzymujących się -   4      

W międzyczasie,  w trakcie głosowania radny Marian Mirek powiedział, że Przewodnicząca RG się

pomyliła bo powiedziała, że radnych jest 15, a faktycznie wybranych jest 14.

Sekretarz  Gminy wyjaśniając  stwierdziła,  że  Przewodnicząca  dobrze  powiedziała,  bowiem

ustawowy skład rady w naszej gminie to 15 radnych. Natomiast do wyborów uzupełniających, które

Wojewoda ogłosił na dzień 15 marca Rada Gminy Lubasz liczy 14 radnych, ale ustawowo winno

ich być 15-stu.  Dzisiaj zaś, na tej sali  jest ich 13-stu

Uchwała Nr V/ 17/ 14 stanowi załącznik do niniejszego protokołu

Ad.   3.2.zmian w Gminnym Programie Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na

2014 rok

Projekt uchwały przedstawiła i omówiła Sekretarz Gminy. Po złożeniu przez podmioty posiadające

zezwolenia na sprzedaż napojów alkoholowych oświadczeń w sprawie wysokości obrotów z tego

tytułu w roku 2013 dokonano przypisu wielkości opłat jakie te podmioty powinny wnieść w roku

bieżącym.  Obecna  wielkość  środków  z  tytułu  opłat  za  zezwolenia  na  sprzedaż  napojów

alkoholowych wynosi w 2014 roku 103.041,- w tym 275,00 zł stanowią niewykorzystane środki

z 2013 roku. W planie wydatków dokonano zmian polegających na dostosowaniu wydatków, które

się dokonały w roku 2014 i tak na:

1)prowadzenie i finansowanie Punktu Konsultacyjnego przez psychologa dla osób uzależnionych i
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ich rodzin – 14.400,-

2)finansowanie  i  prowadzenie  zajęć  w  świetlicach  opiekuńczo  –  wychowawczych,

socjoterapeutycznych dla dzieci z rodzin z problemem alkoholowym – 5.820,-

3)dofinansowanie  obozów,  kolonii  i  warsztatów  wyjazdowych  z  zajęciami  profilaktyczno-

rekreacyjnymi dla dzieci z rodzin zagrożonych uzależnieniami – 4.500,-

4)realizację programów edukacyjno - profilaktycznych w szkołach i prowadzenie pozalekcyjnych

zajęć sportowych – 40.149,-

5)organizowanie lokalnych imprez profilaktycznych, promujących styl życia wolny od nałogów –

3.926,-

6)finansowanie  dożywiana  dzieci  uczęszczających  do  świetlic  opiekuńczo-  wychowawczych,

socjoterapeutycznych – 20.000,-

7)finansowanie działalności kluba AA – 1.123,-

8)finansowanie pełnomocnika zadań Programu (zwanego dalej Pełnomocnikiem ds. profilaktyki)

wraz z zapewnieniem środków niezbędnych do koordynacji – 4.878,-

9)dofinansowanie Izby Wytrzeźwień- 2.784,-

10)na działalność Komisji przeznacza się w Programie kwotę  - 5.461,-

Pytań ani uwag nie było.

Głosowanie

Za - 13                Przeciw -  0         Wstrzymujących się -   0     

Uchwała Nr V/ 18 14 stanowi załącznik do niniejszego protokołu

Ad.  3.3.zmiany  uchwały  XXXVI/373/14  z  dnia  07  listopada  2014  roku   w  sprawie

zaciągnięcia kredytu

Projekt uchwały przedstawiła i omówiła Skarbnik Gminy. W uchwale nr XXXVI/373/14 z dnia

7 listopada 2014r.  Rada Gminy  Lubasz zdecydowała o zaciągnięciu kredytu długoterminowego

w wysokości 740.000 zł na realizację następujących inwestycji:

a) przebudowy dróg gminnych i budowy ścieżek spacerowych – 419.500 zł,

b) urządzania przestrzeni publicznej ,utwardzania placów i wykonania parkingów 

-165.500 zł,

c) budowy urządzenia wodnego- Kanału Lubaskiego – 135.000 zł,

d) wykonania przyłącza i szamba do budynku komunalnego – 20.000 zł.
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W wyniku szczegółowej analizy budżetu gminy 2014r. tj. realizacji dochodów ze wszystkich źródeł

oraz  wydatkowania  środków  określonych  limitami  w  poszczególnych  podziałkach

klasyfikacyjnych, ujawniła się możliwość sfinansowania części kosztów wymienionych inwestycji

ze  środków  własnych  budżetu.  Potwierdzeniem  powyższego  są  zmiany  budżetu  wprowadzone

uchwałą nr V/20/14 z 30.12.2014r.

W związku  z  powyższym  następuje  zmniejszenie  o  300.000  zł  planowanego  do  zaciągnięcia

kredytu tj. z kwoty 740.000 zł do wartości 440.000 zł .

Pytań ani uwag nie było.

Głosowanie

Za - 13                Przeciw -  0         Wstrzymujących się -   0     

Uchwała Nr V/ 19 14 stanowi załącznik do niniejszego protokołu

Ad.   2.4.  3.4.zmian w budżecie 2014 roku

Projekt uchwały przedstawiła i omówiła Skarbnik Gminy. Zaznaczyła, że proponowane zmiany są

dostosowaniem  limitów środków do wykonanych zadań, które się dokonały w 2014 roku.  Zgodnie

z  projektem  zwiększa  się  dochody  budżetu  gminy  o  kwotę  94.476,00  zł.  Natomiast  wydatki

zmniejsza się  o kwotę 205.961,00 zł i tak:

w zakresie dochodów:

1. Zwiększenie o 95.000 zł z tytułu wyższych  niż planowano wpływów:

1) z podatków i opłat – 66.300 zł,

2) z refundacji Urzędu Pracy za organizacje robót publicznych – 20.000 zł,

3) z odpłatności za pobyt dzieci w przedszkolach – 8.700 zł.

2. Zmniejszenie wpływów z opłat za wydawanie zezwoleń na sprzedaż alkoholi o 959 zł                  

z jednoczesnym zmniejszeniem limitu wydatków na profilaktykę p.alkoholową.

3.Zwiększenie dochodów z wynajmu sal wiejskich – 435 zł ( Stajkowo – 185 zł i Kamionka             

– 250 zł ) z przeznaczeniem na koszty utrzymania świetlic

w zakresie wydatków:

1.Zmniejszenie limitu wydatków z następujących pozycji :

1) rezerwa celowa na poręczenie spłaty kredytu ( GOK) – 60.000 zł,

2) monitorowanie projektu unijnego „Rekultywacja jeziora w Lubaszu” – 40.000 zł,

3) bieżące utrzymanie Urzędu Gminy i adm. rząd. – 47.937 zł,

4) bieżące utrzymanie placówek oświatowych – 40.000 zł,

5) koszty Rady Gminy – 7.000 zł,

6)obsługa długu gminy – odsetki od kredytów i pożyczek – 10.000 zł,

7)dotacji udzielanych z budżetu gminy – łącznie 10.284 zł ( dla niepublicz. jednostek 
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systemu oświaty – 5.535 zł; usuwanie wyrobów azbestowych – 4.279 zł; 

dofinansowanie przydomowych oczyszczalni – 470 zł) ,

8) gospodarka odpadami komunalnymi – 6.200 zł,

9) utrzymanie boiska ORLIK – 2.000 zł

2. Zwiększenie limitu wydatków na:

1) dopłatę do gospodarki ściekowej – 6.200 zł,

2) bieżące utrzymanie dróg – 2.500 zł ,

3) utrzymanie świetlic wiejskich - 8.484 zł ( koszty energii elektryczn.+ koszty VAT) ,

4) wpłatę na rzecz izby rolniczej ( 2% od wpływów podatku rolnego) – 800 zł .

Łączna kwota dochodów po zmianach wynosi 24.103.595,65 zł, z tego:

–dochody bieżące w kwocie 22.977.247,65 zł,

–dochody majątkowe w kwocie 1.126.348,00 zł,

Łączna kwota wydatków po zmianach wynosi 23.355.226,65 zł,  z tego:

–wydatki bieżące w wysokości 22.341.460,65 zł

–wydatki majątkowe w wysokości 1.013.766,00 zł

Zwiększa się nadwyżkę budżetu gminy o 300.437 zł tj. do kwoty 748.369 zł, którą  przeznacza się 

na spłatę zobowiązań z tytułu kredytów i pożyczek.

Zmniejsza się plan przychodów budżetu gminy o 300.000 zł tj. do kwoty 795.646 zł, a  zwiększa się

plan rozchodów budżetu gminy o 437 zł tj. do kwoty 1.544.015 zł,

Pytań ani uwag nie było.

Głosowanie

Za - 13                Przeciw -  0         Wstrzymujących się -   0     

Uchwała Nr IV/ 20/14 stanowi załącznik do niniejszego protokołu

Ad.  2.5.   3.5.zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej na lata 2014 – 2025

Projekt  uchwały  przedstawiła  i  omówiła  Skarbnik  Gminy.  Zmiany  w  Wieloletniej  Prognozie

Finansowej polegają na dostosowaniu danych ujętych w WPF w zakresie planowanych dochodów ,

wydatków i  wyniku budżetu do wartości zawartych w budżecie  gminy,  po wprowadzonych od

początku roku zmianach. Na podstawie uchwały nr V/20/14 Rady Gminy Lubasz z dnia 30 grudnia

2014r. w sprawie zmian w budżecie gminy 2014r. w stosunku do ostatnio podjętego zarządzenia

Wójta Gminy Lubasz  i uchwały Rady Gminy Lubasz, zwiększono dochody ogółem i jednocześnie

dochody bieżące o kwotę 139.505 zł. Zwiększenie planu w zakresie dochodów bieżących nastąpiło

głównie z powodu przyjęcia do planu budżetu dotacji  celowych (  -  600 zł),  części  oświatowej

subwencji ogólnej ( 45.629 zł) oraz większych planów w zakresie dochodów własnych ( 94.476 zł).

Wydatki ogółem zmniejszyły się o 160.932 zł, w tym wydatki bieżące uległy obniżeniu o 164.171

zł , a wydatki majątkowe wzrosły o 3.239 zł.
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Przychody budżetu gminy zmniejszono o 300.000 zł z tyt. planowanych do zaciągnięcia kredytów 

tj. z kwoty 1.095.646 zł do poziomu 795.646 zł.

Rozchody budżetu zwiększono o 437 zł z tyt. spłat rat kapitałowych kredytu ( przeliczanych według

kursu euro ) tj. do poziomu 1.544.015 zł.

W wyniku powyższych zmian uległ również zmianie wynik budżetu tj. zwiększyła się nadwyżka     

z kwoty 447.932 zł do poziomu 748.369 zł. Planowana kwota długu na koniec 2014r. uległa 

również zmianie tj. zmniejszyła się o 300.437 zł do wysokości 11.900.789,63 zł. Z powodu zmian 

w zakresie przychodów i rozchodów gminy, dostosowano w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

spłaty rat kapitałowych kredytów i pożyczek do poziomu faktycznie planowanych wartości w latach

2014-2025.

Pytań ani uwag nie było.

Głosowanie

Za - 13                Przeciw -  0         Wstrzymujących się -   0     

Uchwała Nr  V/ 21/ 14 stanowi załącznik do niniejszego protokołu

Ad. 4   Interpelacje i zapytania radnych.  

Nie zgłoszono

Ad. 5 Odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez radnych.?

brak

Ad.6 Wolne wnioski i informacje.  

Kazimierz Wicher stwierdził, że jasne i zrozumiałe dla radnych uchwały przechodzą bardzo szybko

i kończą się jednomyślnym głosowaniem, ale już takie taryfy, gdzie radni mają różne zdanie na taką

jednomyślność nie mogą liczyć. Powiedział, że nasz zakład powstał, by  woda i ścieki były tańsze ,

a tu okazuje się, że u nas jest drożej jak u sąsiadów. Trzeba się przypatrzyć, sprawdzić czy koszty

zostały odpowiednio sporządzone. Może  faktycznie ceny mogą być niższe tak jak w ościennych

gminach. Trzeba się przyjrzeć tak jak mówił kolega, bo liczy się dobro ogółu. Zaznaczył, że zdaje

sobie sprawę, że nie wszyscy rozumieją i wywożą szamba  i zdaje sobie również sprawę, że bez

względu na cenę i tak nie wszystkich będą one satysfakcjonowały.

Ad. Zakończenie obrad.

Przewodnicząca  powiedziała,  że  jest  to  ostatnia  sesja,  dlatego  życzy  sobie  i  wszystkim,   by

następny rok był lepszy od tego, który się kończy. Następnie wobec wyczerpania porządku obrad

Przewodnicząca Rady Gminy zamknęła obrady V sesji.

Sesja zakończyła się o godz. 15.55

Integralną część protokołu stanowi nośnik elektroniczny z nagraniem z  sesji.

Protokołowała   Janina Szwerkolt
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Sekretarz obrad     Magdalena Janc - Węglewska
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